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Høring af gødningsbekendtgørelse og gødningsvejledning 
J.nr. 11.5.23 

Dansk Affaldsforening takker for at have modtaget bekendtgørelsen og vejled-
ningen i høring. Høringsperioden ligger desværre midt i sommerferien og er me-
get kort. Høringssvaret er derfor afgivet med forbehold for både medlemsinddra-
gelse og bestyrelsens behandling. 
 
En del af vores medlemmer afsætter hhv. kompost og råkompost til landbruget. I 
den forbindelse er vi i løbet af det seneste år blevet opmærksomme på, at kom-
post nu skal indgå fuldt ud i fosforgødningsregnskabet. Det gør det noget mere 
vanskeligt at afsætte vores produkter til landbruget og øger risikoen for, at denne 
ressource kommer til at blive udnyttet mindre hensigtsmæssigt til andre formål, fx 
nederst i affaldshierarkiet på et deponeringsanlæg.  
 
Kompost anvendes normalt ikke som gødning men som jordforbedring, hvor det 
især er kulstofindholdet, der gør ressourcen interessant for landbruget. Kompo-
stens indhold af fosfor kan spærre for, at landmanden kan bruge den gødning, 
der er optimal for de afgrøder, der skal dyrkes på jorden – derfor er der høj risiko 
for fravalg af kompost, hvilket vi allerede har oplevet i det forgangne år. 
 
Vi savner, at være blevet inddraget i denne beslutning. Indtil videre står vi med et 
uklart billede af situationen: Hvor meget kompost afsættes til landbruget hhv. på 
de enkelte marker? I hvilken retning ønsker myndighederne, at vi skal dirigere 
komposten – og hvorfor? Bør der undersøges alternativer, hvor kompost kun 
tælles med halvt, som det kendes fra andre lande? Kort og godt mener vi, at der 
er nogle drøftelser mellem myndighed, producent og modtager, der ikke er blevet 
taget vedrørende kompost. Ligeledes har vi som producenter slet ikke været 
inddraget eller blot været oplyst om de nye regler. 
 
Til orientering kan vi oplyse, at mængderne af haveaffald er stigende, mens vi 
faktisk ikke har noget samlet billede af den videre håndtering af denne fraktion 
herunder vurderinger af og anbefalinger til udnyttelse af de ikke-vedholdige dele 
(veddelen ønskes jf. Ressourcestrategi 2013 energiudnyttet). 
 

mailto:miljobio@lbst.dk
mailto:tohoba@lbst.dk
mailto:misund@lbst.dk
mailto:bagge@mst.dk
mailto:monie@mst.dk


 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Side 2 af 2 

J.nr. 11.5.23 

 Vi håber, at Landbrugsstyrelsen og Miljøstyrelsen vil undersøge forholdene om 
kompost nærmere i samarbejde med landbruget, forskningen og os. Det ville 
være trist hvis vi i en tid, hvor alle taler om cirkulær økonomi ikke længere kan 
fortsætte med en cirkulær praksis, som har fungeret godt i årevis. 
 
 
Med venlig hilsen 
 
 
 
Nana Winkler 
Specialkonsulent  


